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Fietssnelwegennetwerk  -  Stand van zaken

Op 15 maart 2018 werd het netwerk van fietssnelwegen vastgelegd in een ministerieel 
besluit (MB). De provincies staan in voor de realisatie van dit netwerk in samenwerking 
met de lokale besturen en de Vlaamse overheid.

Fietssnelwegen staan niet op zichzelf, maar vormen een geïntegreerd netwerk. Het is 
daarom belangrijk dat de verschillende fietssnelwegen goed met elkaar verbonden zijn en 
dat er voor ontbrekende schakels in goed bewegwijzerde (tijdelijke) omleidingen voorzien 
wordt. De uitrol van een eenduidige signalisatie voor fietssnelwegen is dan ook een goede 
zaak.

Ook de afstemming met de andere gewesten en Nederland is belangrijk. Het heeft weinig 
zin een fietssnelweg aan te leggen tot aan de grens als die aan de andere kant niet 
doorloopt. Opvallend is bijvoorbeeld dat men in Nederland de verbinding tussen Tilburg en 
Vlaanderen als een toekomstige fietssnelweg heeft aangeduid, maar dat in een verbinding 
vanuit de Kempen richting de Nederlandse grens niet voorzien is in het fietssnelwegennet 
dat in het MB werd vastgelegd.

1. Wat is de actuele realisatiegraad van het netwerk van fietssnelwegen zoals bepaald in 
het MB van 15 maart 2018? Hoeveel kilometer fietssnelwegen werd er gerealiseerd 
tijdens de legislatuur 2014-2019? Is het mogelijk een kaart te bezorgen met daarop 
de realisatiegraad van elke fietssnelweg?

2. Beschikt de minister over een overzicht van het aantal kilometer fietssnelwegen 
waarvan de realisatie tijdens deze legislatuur ingepland is?  

3. In hoeverre is de uniforme signalisatie en bewegwijzering op de fietssnelwegen al 
uitgerold? Hoe wordt deze huisstijl geëvalueerd door de gebruikers en door de 
minister?

4. Wordt er in aanpassingen voorzien in de afbakening van het fietssnelwegennet zoals 
bepaald in het MB van 15 maart 2018? Zijn er aanpassingen nodig om het 
fietssnelwegennet te laten aansluiten op de plannen van Nederland, Brussel of 
Wallonië?

5. In welke mate worden de vervoerregio’s betrokken bij de realisatie van de 
fietssnelwegen, specifiek met betrekking tot de aansluitingen op woongebieden en 
industriezones?



6. Na de aanleg van de eerste fietssnelwegen bleek al snel dat er nood was aan een 
voldoende breedte om verkeer aan verschillende snelheden op een vlotte manier te 
laten doorstromen. 

Welke standaardbreedte wordt er op dit moment gehanteerd bij de aanleg van de 
meest recente tracés?

7. In het netwerk fietssnelwegen is in een F38 voorzien tussen Ieper en Veurne. Deze 
fietssnelweg bevindt zich momenteel langs de bestaande N8. 

Kan de minister een timing geven voor de realisatie van een volwaardige fietssnelweg 
tussen de kust en de Westhoek?



LYDIA PEETERS
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT EN OPENBARE WERKEN

ANTWOORD
op vraag nr. 967 van 12 juni 2020
van MERCEDES VAN VOLCEM

1. In 2018-2019 werden de fietssnelwegen in Vlaanderen (met uitzondering van de 
fietssnelwegen in de provincie Antwerpen) in opdracht van het departement Mobiliteit 
en Openbare werken geïnventariseerd door de Fietsersbond. De provincie Antwerpen 
had eerder reeds een inventarisatie door de Fietsersbond laten uitvoeren en daarom 
werden de fietssnelwegen in Antwerpen niet opgenomen in deze opdracht door 
dMOW. Bij deze inventarisatie werden verschillende parameters in kaart gebracht die 
toelaten om de conformiteit van de fietsinfrastructuur op de  fietssnelwegen volgens 
de normen van het vademecum fietsvoorzieningen te berekenen. Deze 
conformiteitsberekening kan volgende resultaten opleveren:

 Groen: de fietsinfrastructuur op de fietssnelweg is conform de richtlijnen 
van het vademecum Fietsvoorzieningen;

 Oranje: de fietsinfrastructuur op de fietssnelweg is te verbeteren (bvb., 
breedte niet voldoende, verkeersbord aan te passen, …); 

 Rood: er is geen fietsinfrastructuur aanwezig, maar men kan er wel fietsen 
(bvb., gemengd verkeer);

 Zwart: men kan hier nog niet fietsen;
 Grijs: voor dit tracé is geen data beschikbaar of is het tracé van de 

fietssnelweg nog niet definitief bepaald.

In bijlage 1 van dit antwoord kan u de kaart van fietssnelwegen in Vlaanderen vinden 
waarbij de conformiteit is weergegeven. Deze gegevens zijn eveneens beschikbaar op 
het Geoloket Fiets, dat momenteel beschikbaar is voor alle medewerkers van dMOW 
en vanaf september ook extern wordt gepubliceerd. Merk op dat voor alle 
fietssnelwegen in de provincie Antwerpen de tracés nog in het grijs zijn aangeduid. 
Momenteel bekijkt mijn administratie met de provincie Antwerpen wat de 
voorwaarden zijn om de data met de provincie Antwerpen uit te wisselen. 

Onderstaande tabel geeft een samenvatting van de conformiteit van de 
fietsinfrastructuur op de fietssnelwegen voor Vlaanderen, met uitzondering van de 
provincie Antwerpen:

Groen (conform) 372,55 km
Oranje (te verbeteren) 934,93 km
Rood (geen fietsinfrastructuur, wel befietsbaar) 338,85 km
Zwart (niet befietsbaar) 224,46 km
Grijs (geen data) 409,24 km

Voor de aanleg van de fietssnelwegen zijn de entiteiten van MOW betrokken, maar 
ook de provincies spelen een belangrijke rol in de aanleg van de fietssnelwegen. 
Lokale overheden (die vaak de wegbeheerder zijn) kunnen zowel rekenen op een 
subsidieregeling vanuit Vlaanderen als op een subsidieregeling vanuit de provincies. 
Wat betreft de realisatie van fietssnelwegen in de vorige legislatuur kan ik geen cijfers 
meegeven, aangezien deze data in het verleden niet werd bijgehouden. Sinds 2019 
zijn er wel cijfers beschikbaar, dit zowel voor de fietssnelwegen die gerealiseerd 
werden via investeringen binnen het GIP als fietssnelwegen die in samenwerking met 



lokale overheden werden gerealiseerd. In totaal werd in 2019 34,32 kilometer 
fietssnelweg gerealiseerd. 

2. Binnen het geïntegreerd investeringsplan (GIP) dient voor elke fietsinvestering 
aangegeven te worden of de fietsinvestering al dan niet betrekking heeft op een 
fietssnelweg en hoeveel kilometer fietsinfrastructuur het betreft. Bij de indiening van 
de subsidieaanvraag dient de provincie of lokale overheid eveneens aan te geven of 
de subsidieaanvraag betrekking heeft op een fietssnelweg en hoeveel kilometer 
fietsinfrastructuur het betreft. Het GIP 2021-2024 is momenteel nog in opmaak, dus 
een overzicht van het aantal kilometers fietssnelweg dat tijdens deze legislatuur zal 
gerealiseerd worden, kan ik momenteel nog niet meedelen. 

3. Samen met de vijf Vlaamse provincies wil Vlaanderen de fietssnelwegen promoten als 
een volwaardig mobiliteitsproduct. Hiervoor hebben de fietssnelwegen een duidelijke 
identiteit en herkenbaarheid nodig. Bij het creëren van het ‘merk’ fietssnelwegen 
hoort ook een beeld/ een logo. De zoektocht naar deze identiteit werd opgevat in de 
Interprovinciale Studie Leesbaarheid Fietssnelwegen en resulteerde in 2016 het 
fietssnelwegenlogo (F-Logo). Met dit logo ontwikkelden de provincies een routetaal, 
die gebruikers de weg wijst op de fietssnelweg. Deze routetaal werd in 2016 
beschreven in de Bouwstenencatalogus.

Na een fase van testen en uitproberen, werden alle ervaringen bijeen gelegd om tot 
een bijgewerkte routetaal te komen. Het aantal bouwstenen werd ingeperkt. Andere 
bouwstenen werden herwerkt, opgesplitst, of net samengevoegd. Verschillende 
details, zoals lettergrootte en opbouw, werden beter omschreven. En tenslotte werden 
voor verschillende types kruispunten typeopstellingen uitgewerkt. Het resultaat 
publiceerden de provincies eerder dit jaar in het Handboek routetaal fietssnelwegen 
(https://fietssnelwegen.be/extra/voor-partners). 

De vijf Vlaamse provincies blijven intussen in overleg en wisselen ervaringen uit. 
Hierbij is het belangrijk om op te merken dat dit handboek voortdurend in evolutie is 
en naarmate meer ervaring verkregen wordt met het toepassen van de routetaal, 
wordt het aangevuld met de nieuwe inzichten rond bouwstenen, hun design en hun 
toepassing. Zo wordt de uniformiteit bewaakt. 

De uitrol van deze signalisatie (zowel borden als vloerstickers) met F-logo’s wordt in 
de meeste gevallen aangebracht en gefinancierd door de 5 provincies.  

De status van deze uitrol per provincie:

 Antwerpen:
o F14 Antwerpen – Roosendaal: bewegwijzerd over volledige 

traject enkel met borden
o F105 Herentals – Leopoldsburg: enkel de eerste 3km (vertrek 

vanuit Herentals)
o F1 Antwerpen – Brussel: gedeelte tussen Antwerpen en 

Mechelen volledig bewegwijzerd met F-logo

 Limburg:
o F5 Antwerpen – Hasselt: gedeelte tussen Hasselt en Zolder
o F72 Hasselt – Riemst: gedeelte tussen Bilzen en Riemst

 Oost-Vlaanderen:
o F4 Antwerpen – Gent: bewegwijzerd tussen Gent en 

Parmastraat in Beveren  
o F7 Gent – Kortrijk: bewegwijzerd tussen De Pinte en Gent

https://fietssnelwegen.be/extra/voor-partners


o F45 Gent – Oudenaarde – Kortrijk: bewegwijzerd tussen Gent 
en Oudenaarde; de uitvoering van de signalisatie tussen 
Oudenaarde – Kluisbergen/Avelgem (provinciegrens) is bezig 
en wordt deze zomer gefinaliseerd

 Vlaams-Brabant:
o F3 Leuven – Brussel: volledig op grondgebied Vlaams-Brabant 

(stopt aan grens met Brussels Hoofdstedelijk Gewest)
o F8 Leuven – Mechelen: grootste gedeelte tussen Leuven en de 

grens tussen Mechelen en Boortmeerbeek
o F28 Brussel – Boom: tussen Antwerpselaan (Grimbergen) en 

Mechelbaan (Meise) – aanleg door De Werkvennootschap

 West-Vlaanderen:
o F374 Kortrijk – Zwevegem: gedeelte bewegwijzerd (tussen 

Passionistenlaan in Kortrijk en Deerlijkstraat in Zwevegem)
o F7 Gent – Kortrijk: kort gedeelte bewegwijzerd (tussen grens 

West-/ Oost-Vlaanderen en parking station Waregem)

Er werd geen systematische gebruikersbevraging gedaan bij het bewegwijzeren van 
een nieuwe route. In 2016 werd er het proefproject tussen de Kolonel Begaultlaan in 
Leuven en het station van Herent op fietssnelweg F3 Leuven – Brussel wel 
geëvalueerd aan de hand van een gebruikersbevraging. Hieruit bleek dat vooral de 
vloerstickers als herkenbaar ervaren werden en fietsers deze routetaal verder 
uitgerold wilden zien. Bovendien krijgen de provincies rechtstreeks en via de 
gemeenten, door gebruikers heel wat positieve reacties op de routetaal, en vragen 
om die ook op andere plaatsen toe te passen. Uit een recentere bevraging uit 2018 
door de provincie Vlaams-Brabant bij gebruikers van fietssnelweg F3 Leuven – Brussel 
bleek opnieuw dat 91% van de fietsers op deze fietssnelweg vinden dat de route door 
het F-logo meer herkenbaar werd en 86% van de fietsers gaven aan dat de blauwe F 
ook op andere fietssnelwegen in de provincie moet komen.

4. Omtrent gewest of grensoverschrijdende fietssnelwegen is er op regelmatige basis 
overleg: 

 de FietsGEN-stuurgroep: In 2012 werd het eindrapport over het zgn. 
FietsGEN opgeleverd. In deze studie, een gezamenlijke opdracht van het 
Vlaams Gewest, het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de provincie 
Vlaams-Brabant, werd een netwerk van fietssnelwegen uitgetekend voor 
Brussel en de Vlaamse Rand. Daarna werd een FietsGEN-stuurgroep 
geïnstalleerd, waarin alle politieke en ambtelijke verantwoordelijken 
zetelen die kunnen bijdragen aan de realisatie van het FietsGEN in beide 
gewesten. Deze stuurgroep komt 3-maandelijks samen en bespreekt de 
vordering van de talrijke projecten.

 Overleg met het Waalse gewest: Aansluitingen vanuit Vlaanderen met 
het RAVEL-netwerk gebeuren meestal ad hoc.

 Benelux-overleg: op dit overleg worden grensoverschrijdende 
fietssnelwegen besproken. De aansluiting met de Nederlandse 
fietssnelwegen zijn op de fietssnelweg vanuit Tilburg na, allemaal voorzien.

Indien op basis van bovenstaand overleg of overleg met de provincies blijkt dat 
aanpassingen aan het MB van 15 maart 2018 nodig zijn, dan kan dit MB zeker 
aangepast worden. 

5. Het decreet basisbereikbaarheid bepaalt dat de vervoerregioraad de taak heeft om 
het bovenlokaal functioneel fietsroutenetwerk te bepalen, met uitzondering van 
fietssnelwegen, waarover de raad wel advies kan uitbrengen. Dit betekent dat 



wanneer de vervoerregio het noodzakelijk acht dat er bepaalde wijzigingen aan 
fietssnelwegen noodzakelijk zijn binnen de vervoerregio (bijvoorbeeld met betrekking 
tot de aansluiting op woongebied en industriezones), de vervoerregioraad hieromtrent 
een advies kan uitbrengen aan mij, zodat ik kan bekijken of deze wijziging opportuun 
is of niet. Daarnaast zijn de vervoerregio’s eveneens betrokken bij de opmaak van 
het GIP, zodat ook de vervoerregioraden kunnen bijsturen waar dit nodig wordt 
geacht. 

6. Bij de aanleg van fietssnelwegen wordt er steeds naar gestreefd om de richtlijnen 
zoals opgenomen in het Vademecum Fietsvoorzieningen na te streven. Voor 
fietssnelwegen wordt in het vademecum momenteel uitgegaan van een 
verhardingsbreedte van 4m. Plaatselijke afwijkingen zijn mogelijk, maar de 
ondergrens ligt op 3 meter. AWV is bezig aan een herziening van het vademecum 
fietsvoorzieningen, in samenwerking met Fietsberaad. Hierin zal extra aandacht zijn 
voor de nieuwe soort fietsers en het verschil in snelheden tussen fietsers. Zo willen 
we via bredere fietsvoorzieningen veilig en comfortabel inhalen mogelijk maken, dus 
evolueren naar een duurzame, ‘futureproof’ breedte, die rekening houdt met de 
stijging van aantallen en diversiteit van fietstypes. 

7. De realisatie van deze fietssnelweg zal samensporen met de herinrichting van de 
gewestweg N8 zelf. De weginrichting voldoet vandaag niet aan wat de weggebruiker 
anno 2020 mag verwachten, en dat geldt in het bijzonder voor de fietsinfrastructuur 
die zelfs los van de selectie als fietssnelweg ondermaats is. 
Op dit ogenblik lopen ontwerpstudies voor diverse wegvakken. Daarbij wordt 
systematisch ook de ombouw van de fietsinfrastructuur meegenomen. De selectie van 
het wegvak als onderdeel van de fietssnelweg F38 is daarbij het uitgangspunt.

Het is de bedoeling de eerste werken, op grondgebied Veurne, aan te vatten in 2022. 
Voor het wegvak tussen Oost-Vleteren en Woesten is het ontwerp af en zijn de 
onteigeningen in voorbereiding. Voor de andere wegvakken op grondgebied van de 
gemeenten Alveringem, Vleteren en Lo-Reninge is de ontwerpfase bezig.

Gezien de lengte van het traject en de omvang van de werken, die in veel gevallen 
gepaard zullen gaan met onteigeningen, is nu al duidelijk dat de volledige realisatie 
van de F38 de legislatuur zal overschrijden.”

BIJLAGE

Kaart met alle fietssnelwegen in Vlaanderen

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=10471

